



Johannes Wallacher: Climate protection and adaptation. Between well-understood self-interest and global justice

The climate crisis poses challenges for humanity that touch on issues of global and intergenerational justice: wealthy countries bear the main responsibility for emissions historically, while poor people and future generations are particularly vulnerable. Climate protection and adaptation must therefore be effective, efficient, and above all, just. Even though self-interest is increasingly coming to the fore in legitimizing these measures, an ethically sound climate policy that takes into account human rights, solidarity, and the ability to share the burden remains indispensable.

Katja Winkler: Climate policy as a challenge of intergenerational justice

The concept of intergenerational justice is controversial. Especially in socio-political discussions, the term "generation" is often criticized as being too vague to be used in politics. What about climate policy? Intergenerational justice has the advantage of bringing the intertemporal component into socio-ethical reflection, thereby making it possible to discuss the rights and obligations of future generations. However, reflection on intergenerational justice always takes place under conditions of particular uncertainty; for example, the question arises as to how the interests of those who are not yet alive can be represented at all. The essay examines how political ethics incorporate the intertemporal aspect into their conception and weighs the advantages and disadvantages of intergenerational justice with a view to climate policy.

Thorsten Bischof: Previous developments and prospects for international climate protection law

The world's nations have been committed to international climate protection for several decades now under international treaties. Since 1995, they have been meeting at annual climate conferences (COP) to discuss progress since the 1992 Framework Convention on Climate Change was adopted. Despite the common will to protect the climate internationally, the average global surface temperature in 2024 was 1.6 °C above pre-industrial levels, according to the Copernicus Climate Change Service – and the trend is still rising. This article provides an overview of the development of international climate protection law to date, analyzes current challenges, and examines future prospects based on this analysis.

Stephan Humbert, Hans Rackwitz, Sophie Steidel: From defensive battles to socio-ecological transformation struggles. Towards a mobility system with a future

The climate crisis is coming to a head, marking the failure of climate policy and the climate movement to date. This article identifies the systemic causes of this failure in the constraints under which the economy and politics must operate in capitalism, and in which the climate movement is also trapped. To overcome these impasses, the article proposes an ecological class politics that sees workers as central agents of transformation and illustrates this using the issue of mobility. Based on an analysis of the crisis dynamics in the automotive, steel, and freight industries, as well as in local and

long-distance transport, the article proposes cross-sector alliances throughout the mobility system that aim to transform isolated defensive struggles into forward-looking socio-ecological transformation struggles for a mobility system with a future.

Martin Schneider, Bernhard Emunds, Simon Reiners: Three perspectives on *Laudato Si'*

Laudato Si' represented a novelty in social teaching in 2015 because it was the first time a pope had dealt extensively with ecological issues. Three aspects of this change are discussed in the three short articles. Martin Schneider examines the response to *Laudato Si'* within and outside the Church in the first article. The focus is on the debates on property ownership and initiatives based on the social encyclical that argue for the use of land for the common good. In *Laudato Si'*, Pope Francis also emphasizes how great the challenge of the ecological crisis is and how limited and particular his own contribution to addressing it is. As Bernhard Emunds shows, this results in a self-image for social teaching that clearly stands out from that of previous decades. A core element of *Laudato Si'* is the narrative of the interconnection between humans and nature. In the third contribution, Simon Reiners assesses this shift in perspective against the backdrop of eco-feminist positions. These also take criticism of the human-nature dualism as the starting point for a different way of dealing with the world.



Résumés

Johannes Wallacher : Protection du climat et adaptation. Entre intérêts propres bien compréhensibles et justice mondiale

La crise climatique confronte l'humanité à des défis qui touchent à des questions de justice mondiale et intergénérationnelle. D'un point de vue historique, les pays aisés sont les principaux responsables des émissions alors que les populations pauvres et les générations futures sont particulièrement vulnérables. La protection du climat et les mesures d'adaptation doivent donc être conçues de manière efficace, performante et surtout équitable. Même si les intérêts propres occupent une place de plus en plus importante dans la légitimation de ces mesures, il est indispensable de promouvoir une politique du climat fondée sur l'éthique et tenant compte des droits de l'homme, de la solidarité et de la capacité à partager les charges.

Katja Winkler : La politique climatique en tant que défi de la justice intergénérationnelle

Le concept de la justice intergénérationnelle est controversé. Dans le débat sociopolitique notamment, le terme « génération » est critiqué comme étant trop vague pour pouvoir être utilisé en politique. Qu'en est-t-il alors de la politique climatique ? La justice intergénérationnelle présente l'avantage d'introduire une composante intertemporelle dans la réflexion socio-éthique et de permettre par-là de thématiser les droits et les devoirs des futurs vivants. Cependant, la réflexion sur la justice intergénérationnelle se déroule toujours dans des conditions d'incertitude particulières ; par exemple, la question se pose de savoir comment représenter les intérêts de ceux qui ne sont pas encore nés. L'article examine la façon dont des éthiques politiques intègrent l'aspect intertemporel dans leurs conceptions et évalue les avantages et les inconvénients de la justice intergéné-

rationnelle au regard de la politique du climat.

Thorsten Bischof : Evolution actuelle et perspectives du droit international public en matière de protection du climat

Depuis plusieurs décennies déjà, les Etats du monde entier s'engagent en faveur de la protection du climat dans le cadre de traités internationaux. Depuis 1995, il se réunissent à l'occasion de conférences annuelles (COP) sur le climat afin de discuter des progrès réalisés depuis l'adoption de la Convention-cadre sur le climat en 1992. Malgré la volonté commune de protéger le climat au niveau international, la température moyenne à la surface terrestre a dépassé, selon le Service Copernicus sur le changement climatique, de 1,6 °C le niveau préindustriel – tendance à la hausse. Cette contribution donne un aperçu de l'évolution du droit international public en matière de protection du climat, elle analyse les défis actuels et examine sur cette base les perspectives d'avenir.

Stephan Humbert, Hans Rackwitz, Sophie Steidl : Des combats défensifs aux luttes pour une transformation socio-écolologique. En route vers un système de mobilité porteur d'avenir

La crise climatique s'aggrave et marque l'échec de la politique climatique menée jusqu'à présent et du mouvement actuel pour le climat. La contribution situe les causes systémiques de cet échec dans les contraintes dans lesquelles se trouvent l'économie et la politique en temps de capitalisme et auxquelles le mouvement climatique est également soumis. Afin de sortir de ces impasses, l'article propose une politique de classes écologique qui considère l'ensemble des salariés comme les acteurs principaux de la transformation, en illustrant cela par la question de la mobilité. S'ap-

puyant sur une analyse des dynamiques de crise dans les industries de l'automobile, de l'acier et du transport de marchandises, ainsi que dans les transports locaux et longue distance, l'article propose des alliances intersectorielles dans l'ensemble du système de mobilité visant à transférer les combats défensifs isolés dans des luttes de transformation socio-écologique tournées vers l'avenir, en faveur d'un système de mobilité durable.

Martin Schneider, Bernhard Emunds, Simon Reiners : Trois perspectives sur *Laudato Si'*

En 2015, *Laudato Si'* a représenté une nouveauté dans l'enseignement social, puisque, pour la première fois, un Pape abordait en détail les problèmes écologiques. L'article traite de trois aspects de ce changement. Martin Schneider examine dans un premier article la résonnance de *Laudato Si'* au sein et en dehors de l'Eglise en mettant l'accent, d'une part, sur les débats autour de la propriété et, d'autre part, sur les initiatives qui s'appuient sur l'encyclique sociale pour plaider en faveur d'une utilisation des terres orientée vers le bien commun. Dans *Laudato Si'*, le Pape François souligne en outre l'ampleur du défi constitué par la crise économique ainsi que le caractère limité de sa propre contribution à y répondre. Bernhard Emunds montre que l'image de soi qui en résulte se démarque clairement de celle des décennies précédentes. Le récit du lien vital reliant l'homme à la nature est l'un des points fondamentaux de *Laudato Si'*. Dans la troisième contribution, Simon Reiners évalue ce déplacement de perspective à la lumière de positions éco-féministes. Celles-ci choisissent également la critique du dualisme homme – nature comme point de départ d'une autre approche du monde.